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ÚVODNÍK
Minulý Úvodník začínal odkazem na  rubriku Představu-

jeme, do které jsme zařadili rozhovor s nadějným studentem 
strašeckého gymnázia, a v podobném duchu pokračujeme i v 
březnu. Opět se  naskytla možnost popovídat si s  talento-
vaným mladíkem, který ale vyniká v úplně jiné oblasti. Jeho 
doménou je sport, konkrétně kulturistika, v  níž už dosáhl 
prvních úspěchů. Navíc si ho financuje sám prostřednictvím 
brigád a jiných přivýdělků. Další příklad toho, že nad dnešní 
mládeží určitě není třeba lámat hůl. 

V  Informacích pro občany lze kromě jiného nalézt i poz-
vánky na  některé dubnové akce jako je Jarní bazar, Veli-
konoční galerie nebo jarmark. Velikonoční svátky letos 
připadají na  začátek dubna, proto jsou pozvánky na  ně už 
v tomto čísle měsíčníku. 

Jednou z nejobsažnějších rubrik je pokaždé Kultura. Kromě 
NKC - hlavního pořadatele strašeckých kulturních akcí, hýří 
opět nápady i městská knihovna. Prostřednictvím zábavných 
programů se snaží přitáhnout ke čtení prózy i poezie lidi 
všech věkových kategorií. Kdo neví, jakou knihu z množství 
vydávaných vybrat, se může inspirovat pravidelným Tipem 
od  knihovnice Jitky Tomšů. Z přečtených děl doporučuje ty, 
které ji nejvíc zaujaly. Máme zřejmě podobný vkus, protože 
mě její výběr zatím nikdy nezklamal. 

Strašecké muzeum zahájí začátkem března novou výstavu, 
kterou pořádá s kroužkem Paličkování pod DDM Rakovník. 
Výstavu s názvem Paličkovaná krajka ve  čtyřech ročních ob-
dobích zahájí 2. 3. slavnostní vernisáž, přičemž do průběhu 
výstavy organizátorky zařadily i  praktické ukázky. Termíny 
budou včas oznámeny na webu muzea a sociálních sítích. 

Nová výstava se chystá také v Městské galerii V. Olivy. Pod 
názvem Obrazy z rynholeckého ateliéru si lze představit leda-
cos, jedná se  však o  výtvarné práce účastníků kurzů pro 
dospělé vedených MgA. Zuzanou Novákovou Hilskou. 
Prohlédnout si je bude možné do konce dubna. 

Zdejší studentský divadelní soubor ALFA studio o sobě opět 
dává vědět. Tentokrát derniérou mnohokrát úspěšně reprí-
zované inscenace francouzského absurdního dramatika Eu-
gena Ionesca Plešatá zpěvačka. Soubor ji odehraje 18. března 
v pecínovském Klubu ROH. 

Vzpomínkou na  nedožitých 100  let významného českého 
fotografa Václava Chocholy je výstava jeho snímků ve  sto-
chovském muzeu, a to od 7. března do 9. května. 

Znovu upozorňujeme na správné datum Skautského plesu! 
Uskuteční se  již 11.  března, a  ne 21., jak bylo uvedeno 
v písemné pozvánce v minulém měsíčníku. 

Podobně velkým množstvím příspěvků jako Kultura oplývá 
většinou i rubrika Děti, mládež, škola. Z  toho máme obrov-
skou radost. Pro nás je velmi důležité předávat čtenářům 
informace o dění v místních školských zařízeních. Je z nich 
patrná pestrost nabídky akcí už i pro ty nejmenší. Kouzel-
ným příkladem je slavnostní ples v MŠ Na Kocourku. Fotky 
malých slečen v  plesových róbách a  chlapečků v  oblecích 
jsou až dojemné. 

Maturitní plesy jsou samozřejmě vážnější, několik otiště-
ných fotek doprovází text od profesora J. Černého. 
Milí čtenáři, zbytek obsahu si dohledejte v měsíčníku sami. 
Přeju pohodové čtení!                                                Lída Faflíková
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INFORMACE PRO OBČANY

Smlouva uzavřená nebyla 
Rada města, obdobně jako na jiném místě ve městě, nabíd-

la svoji pomoc s veřejným osvětlením pro obyvatele ul. Sa-
dová. 

Stavebník sice ještě nemá dokončeny ostatní komponenty 
infrastruktury, aby je dle plánovací smlouvy městu předal, 
osvětlení by již ale mohlo fungovat. Proto se město nabídlo 
alespoň dočasně hradit elektrickou energii. Stavebník však 
tuto jednoduchou záležitost podmínil smlouvou, do  které 
zakomponoval další závazky, které nejenom že nejsou 
v kompetenci rady města, ale i fakticky jsou v současné době 
nereálné. 

K uzavření smlouvy tedy bohužel nedošlo. 

Fotovoltaika na střeše ČOV 
Rada města schválila nabídku společnosti c. e. c. – czech 

energy centre s. r. o, Rakovník na  vypracování projektové 
dokumentace fotovoltaické elektrárny na  střeše ČOV za 
110 tisíc Kč (včetně DPH). 

Zvýšení nájmů u nebytových prostor 
Rada města využila svého práva uplatnit smluvně zajiš-

těnou tzv. inflační doložku u nájemních smluv nebytových 
prostor. Dle Českého statistického úřadu činila inflace za rok 
2022 15,1 %. Rada města však  rozhodla o navýšení nájmů 
od letošního roku o 5 %. 

Jiří Tláskal

Vybráno z 6. zasedání rady města ze dne 23. ledna

Vybráno ze 7. zasedání rady města ze dne 6. února 
Kogenerační jednotka na Žižkově nám. 
nebude 

Rada města schválila nákup projektové dokumentace koge-
nerační jednotky pro kotelnu na  Žižkově náměstí za 
471 900 Kč. 

V souvislosti s plánovanou rekonstrukcí kotelny na Žižkově 
náměstí město pronajalo společnosti ČEZ Energo s. r. o. část 
prostor v  této kotelně pro vybudování a  instalaci 
kogenerační jednotky. Dne 30.  8. 2021  společnost uzavřela 
s Technickými službami NS (provozovatel kotelny) smlouvu 
o  uzavření budoucí smlouvy o  dodávce tepelné energie 
z této kogenerační jednotky. Dne 22. 3. 2022 byla doručena 
Technickým službám NS výpověď smlouvy o  dodávce 
tepelné energie SVJ Zahradní 1033  s odůvodněním, že SVJ 
v  domě vybuduje vlastní kotelnu, kde zdrojem energie 
budou tepelná čerpadla a elektrický kotel. V důsledku toho 
dochází ke  snížení výroby tepla a kogenerační jednotka by 
při nedostatečném odběru byla ztrátová. 

Odpojení domu č.  p. 1033 od  dodávek tepla znamená 
zrušení projektu instalace kogenerační jednotky v uvedené 
kotelně. 
Tato skutečnost přináší některé nepříznivé důsledky: 

a) pro společnost ČEZ Energo zmařenou investici 
b) ukončení smlouvy s Technickými službami a požadavek 

náhrady vynaložených prostředků  
  c) ukončení nájemní smlouvy s městem 

Společnost ČEZ Energo prokázala, že na  projekt již 
vynaložila 471  900  Kč, a  to za  projektovou dokumentaci 

zhotovenou společností ENESA a. s. Tuto částku společnost 
uplatňuje vůči TSNS. Kotelna je majetek města a  nelze 
vyloučit, že záměr vybudování a  instalace kogenerační 
jednotky je pouze odložen, proto se  navrhuje, aby město 
zakoupilo od  TSNS projektovou dokumentaci jednotky 
v hodnotě výše uvedené rovnající se náhradě za  zmařenou 
investici ČEZ Energo. 

Projekt spol. Vegacom zamítnut 
Rada města nedala souhlasné stanovisko společnosti 

Vegacom a.  s., Praha s možností uzavřít budoucí smlouvy 
o  služebnostech položení inženýrské sítě pro internet 
v  pozemcích města. Stavba by svým rozsahem zasáhla 
lokalitu Žižkovo nám., Do  Hlinišť, Zahradní, Čsl. Armády, 
Křivoklátská, Topinkova. Souhrnná délka navržených tras je 
1 850 m. Vzhledem k  tomu, že město má již obdobnou síť 
a  nová by byla svými výkopy nepřiměřeným zásahem 
do  zeleně, komunikací i  chodníků, rozhodla se  rada města 
tento projekt odmítnout. 

Rekonstrukce v NKC bude 
Na základě výběrového řízení rada města schválila nabídku 

společnosti ISONOE INVEST a. s., Praha ve výši 268 620 Kč 
na  projet rekonstrukce sociálního zařízení, šaten a  nava-
zujících komunikačních prostor v NKC. Jedná se o  zařízení 
u galerie. 

Jiří Tláskal

Jarní bazar 
Tradiční Jarní bazar dětských a dámských věcí, sportovních potřeb a hraček se bude konat dne 1. dubna od 8 do 11 hod. 
ve školní jídelně základní školy. 
 Bližší informace a pokyny na tel. čísle 605 216 135, G. Horáková. Všichni jste srdečně zváni. 
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Společnost Technické služby Nové Strašecí, s. r. o. (dále jen 
TSNS) provozují tepelné hospodářství, které je v  majetku 
města. 

V  kotelně Dukelská 550 jsou umístěny tři plynové kotle. 
Jeden vytápí sociální byty a dva zbytek domu. Tyto dva kotle 
jsou značky Ferroli o  výkonu 2 x 50  kW. U  jednoho praskl 
výměník. Náhradní nelze sehnat a  kotel je tedy nefunkční. 
V  případě, že by se  výměník rozbil i  u druhého kotle, 
nemáme jak vyrábět a dodávat teplo do budovy. 

Z  výše uvedeného důvodu oslovili jednatelé TSNS firmu 
Instalace Jandera s.  r.  o. k  předložení nabídky na  výměnu 
těchto dvou kotlů za  jiný značky Brötje o  výkonu 70  kW. 
Tyto kotle máme již v některých kotelnách a jejich provoz je 
bezúdržbový a  provozovatelé jsou s  nimi maximálně 

spokojeni. (Výkon 100 kW již není potřebný, protože ve dvou 
patrech budovy jsou sociální byty vytápěné samostatným 
zdrojem.) 

V  příloze předložili TSNS cenovou nabídku na  výměnu 
dvou stávajících kotlů za  jeden. Bude provedena výměna 
a  napojení nového kotle na  stávající, již vyvložkovaný 
kouřovod a rozvody. Ostatní potřebná zařízení se ponechají 
a  využijí pro nový kotel. Součástí nabídky je i  instalace 
měřáků GJ u  nového kotle i  toho pro sociální byty. 
Do  nabídky je zahrnuta také projektová dokumentace 
z důvodu změny plynového kotle. 

Celková cena s DPH činí 280 214 Kč. 

Karel Filip

Pozvánka na akci Ekocentra 

Výměna plynových kotlů v ul. Dukelská 550

Jaro je na dosah. Ekocentrum Pod Marjánkou, nově vzniklý 
projekt novostrašeckých starousedlíků, připravuje pro 
veřejnost několik akcí zaměřených na  úpravu močálů 
a  vodotečí v  katastru Nového Strašecí. Jedná se  o  drobné 
úpravy a  ukázky možností hospodaření s  vodou, součástí 
akcí budou i  přednášky odborníků. Cílem bude zajišťovat, 
aby voda zůstávala v  krajině co nejdéle. Z  několika míst, 
která má Ekocentrum Pod Marjánkou vyhlídnuté, přichází 
na  řadu jako první úprava močálu na  Rudské pěšině. 
Na  okraji močálu je od  loňska postaveno cvičiště tzv. 
workout a  kamenná učebna z  lomového kamene z  neda-
lekého ČLUZu. 

Srdečně vás zveme na  první z  pěti komunitních akcí 
v sobotu 25. března. 

Je naplánováno obnovení drobných meandrů z prameniště 
a  položení chodníku pro pohyb školáků i  dospělých, kteří 
stojí o  nové pohledy a  informace. Přijďte nás podpořit 
a  připojte se  k  postupnému obnovování zdravé krajiny. 
Podpořeno z grantového programu České spořitelny "Dokážeme 
víc", ve spolupráci s Nadací Via. 

Ekocentrum Pod Marjánkou 
www.podmarjankou.cz

Fotovoltaická elektrárna na ČOV, projektová 
dokumentace

Město Nové Strašecí zamýšlí zbudovat fotovoltaickou 
elektrárnu (FVE) na  střeše Čistírny odpadních vod. Ve  spo-
lupráci s TSNS, které objekt provozují, byly o cenovou nabíd-
ku osloveny tři společnosti. (c. e. c. - czech energy centre s. r. 
o, AKVOPRO s. r. o., ELEKTRO S. M. S., spol. s r. o.). 

Společnosti navrhují FVE s  instalovaným výkonem 
18,9  kWp, a  to bez bateriového uložiště. Není potřebné, 
protože všechna vyrobená elektřina se spotřebuje na místě. 

V  rozpočtu pro rok 2023 jsou vyčleněny finanční pro-
středky na tuto FVE dle cenového návrhu v roce 2022. Navr-

huje se, aby realizace proběhla ve dvou fázích. Tou první je 
zpracování projektové dokumentace a  výkazu výměr. 
O  samotnou realizaci se  pak bude moci ucházet více 
společností. 

Cenové nabídky jsou následující: 
ELEKTRO S. M. S., spol. s r. o. 130 000 Kč 
 c. e. c. - czech energy centre s. r. o  91 000 Kč 
 AKVOPRO s. r. o. 96 625 Kč 

Karel Filip

Pozvánka na výroční členskou schůzi 
Výbor Svazu zdravotně postižených Rakovník, z. s., klubu Nové Strašecí srdečně zve všechny členy na výroční členskou 
schůzi. Schůze se  koná v  pondělí 13.  března od 13  hodin v  sále Novostrašeckého kulturního centra na  adrese 
Okružní 934 v Novém Strašecí. 

Vladimír Sochor, zástupce výboru Klubu SZP NS

http://www.podmarjankou.cz
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Na konci roku 2020 nám „městský hodinář“ pan Brož 
oznámil, že se  již nemůže ze  zdravotních důvodů věnovat 
věžním hodinám na staré radnici (ZUŠ). Městu nezbylo než 
hledat pomoc jinde. 

Podle vynikajících referencí (https://lhainz.cz/reference/) 
padla volba na společnost L. Hainz s. r. o. z Lysé na Labem, 
kromě jiného také proto, že věžní hodiny nesou i  tuto tra-
diční značku. Během následujícího roku společnost doplnila 
hodiny o  elektronické zařízení automatického seřizování 
a uzavřela s městem servisní smlouvu. 

Těšili jsme se, že si pak podle věžních hodin budeme 
seřizovat i vlastní hodinky, ale… 

Brzy se  začaly objevovat závady. Servisní technik musel 
k  hodinám jezdit téměř každé dva měsíce a  do  dneška 
se  stav mnoho nezměnil. Více jak sto let starý stroj si asi 
nesedl s moderní elektronikou. 

Nechceme předcházet událostem, ale pokud se  hodiny 
po  další opravě nerozejdou a  nebudou delší dobu (kromě 
plánovaných čtvrtletních kontrol) potřebovat zásah, nezbu-
de než znovu hledat pomoc jinde. 

Omlouváme se  proto občanům a  návštěvníkům města 
za  jdoucí – nejdoucí věžní hodiny, snad se  brzy umoudří 
a budou nám správně odměřovat a odbíjet běh času. 

Jiří Tláskal

Velikonoční galerie u jídelny

Věžní hodiny – jdou / nejdou

Velikonoční jarmark v NKC
I v letošním roce pořádá Odbor kultury, sportu a RP Velikonoční jarmark v Novostrašeckém kulturním centru. Uskuteční 
se v neděli 2. dubna od 13 do 17 hodin ve foyer NKC. 
Součástí jarmarku budou i  tvořivé dílny pro děti. Vstupné zdarma, platí se vyrábění. Přijďte si uplést pomlázku, nazdobit 
kraslice či vyzkoušet další řemesla spojená s jarem. 
Pokud byste měli vyfouknutá vajíčka, přineste je, prosím, do kanceláře Novostrašeckého kulturního centra. 

Ivana Rezková

Zapojte se s námi do velikonoční výzdoby kolem školní jídelny. Své výrobky, prosím, noste do kanceláře Novostrašeckého 
kulturního centra do 22. března. Můžete přinést kraslice, jarní obrázky či jiné velikonoční výrobky. 
Fantazii se meze nekladou.                                                                                                                                                        Ivana Rezková

Poděkování za Tříkrálovou sbírku
Začátkem ledna se opět konala celostátní Tříkrálová sbírka 

– stejně tak i  v Novém Strašecí a  okolí. Koledníci se  jako 
vždy setkali s vlídným přijetím. V pátek odpoledne dokonce 
zastavili dopravu na Karlovarské silnici – tedy řidiči, kteří 
chtěli přispět do kasiček – to bylo neobvyklé a velice milé. 
 Obzvláště přátelské přivítání bylo v  lokalitě Na  Spra-
vedlnosti a  v Lesní ulici – tam jsou koledníci již tradičně 
zváni ke  vchodovým dveřím na  dohodnutý čas. V  Rudě 
se  koledovalo v  sobotu, a  bylo znát, že celá obec je 
po covidové pomlce natěšená darovat pro dobrou věc. V Lá-
nech se koledovalo v neděli při koncertě a v Lužné po celý 
týden. 

Přehled příspěvků: 
Lišany 7 929 Kč, Ruda 15 492 Kč, Lány 8 138 Kč, Nové Stra-
šecí 40 109 Kč. Celkem: 71 668 Kč.  
Všem dárcům moc děkujeme. 

Celá částka byla dle pravidel sbírky vložena na účet celo-
státní Charity. Farní charita NS bude čerpat na  projekt 
„nákup drogistického zboží“ /prací prášky, šampony, vložky, 
pleny…./ 65 % vybrané částky během roku 2023 a nakoupené 
zboží předá potřebným v NS a blízkém okolí. 

Děkuji též všem ochotným koledníkům a vedoucím 
skupinek. 

Julie Adltová

Jarní cena NKC 
Srdečně zveme na soutěž ve standardních a latinskoamerických tancích, která se uskuteční  
v neděli 26. března 8 - 20 hodin v ‚kácéčku‘. Organizuje ji kladenský taneční klub Admira a účastní se dětské, juniorské 
i dospělé páry z celé ČR. 
Přijďte tanečníky podpořit!

https://lhainz.cz/reference/)
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STALO SE

Dne 1. 1. necelé dvě hodiny po půl-
noci obsluha herny na  Komenského 
nám. oznámila zahájení bojových her 
ze  stran hostů. Městská zásahovka 
se  dostavila neprodleně na  místo 
a  samozřejmě měla boxerky a  trenky 
připravené. Naštěstí byl už klid. 
 Na místě se nacházeli členové obsluhy 
se  škrábanci na  rukou a 2  hosté, muž 
a žena (manželé) s drobnými oděrkami. 
Ošetření nikdo nepožadoval. Dostavila 
se také hlídka PČR NS, která si v rámci 
věcné příslušnosti událost převzala pro 
podezření na spáchání TČ. 

Pravděpodobný chronologický popis 
události: host (žena) se dostala do úst-
ního konfliktu s  obsluhou také ženou, 
kterou následně napadla – poškrábala. 
Host (manžel) začal bránit svoji paní. 
Druhý člen obsluhy (muž) – slyšel křik 
a  vyšel z  kanceláře a  snažil se  situaci 
uklidnit a  rozzuřeného hosta z  herny 
vytlačit, ale ten se vždy vrátil. Z těchto 
důvodů byla věc oznámena telefonicky 
strážníkům. 

Dne 1.  1. ve  večerních hodinách 
vzplál – bohužel ne láskou – plastový 
kontejner při vjezdu na  letiště. Stráž-
níci a  místní soptíci kontejner v  pla-
menech uhasili. Velitel dobrovolných 
soptíků z NS nahlásil zničení na Tech-
nické služby NS. 

Dne 2.  1. v  ranních hodinách potře-
bovala barmanka na místní benzinové 
čerpací stanici zachránit. Svého čtyřno-
hého oře si zde napojil neznámý muž, 
zaplatil kartou a  odjel. Chvíli poté 
se  technika vzpamatovala a  barmance 
oznámila, že transakce byla zamítnuta. 
Místní detektivové jí na kamerách našli 
vozidlo s  názvem firmy a  kontakt 
na neplatiče byl na světě. 

Dne 2. 1. v  ranních hodinách místní 
zachránkyně zvěře chtěla udělat dobrý 
skutek a strážníkům oznámila nález asi 
utýrané kozičky. Strážníci se proměnili 
ve veterináře, ale zbytečně. Na cca půl 
roku starých zbytcích z  uhynulé chu-
děry se nepodařilo najít známky týrání. 
Uhynulé zvíře se  na místě již pomalu 
ani nenacházelo. 

Dne 7. 1. v  ranních hodinách místní 
paní „Colombová“ oznámila pravdě-
podobnou krádež své peněženky s dal-
ším obsahem ze  zavřeného batohu při 
nákupu v  prodejně Lidl. Batoh měla 
poškozená celou dobu na  zádech, ale 
před vstupem do prodejny si s manže-

lem všimli dvou podezřelých mladíků, 
kteří vešli do  prodejny hned za  nimi. 
Strážníci provedli s poškozenou „foto-
rekognici“ s  negativním výsledkem. 
Dále pomocí svých kreslířských schop-
ností zpracovali portréty podezřelých. 

Strážníci také provedli šetření v pro-
dejně Lidl, kde jim pracovník ostrahy 
předal nalezenou peněženku s  kom-
pletním obsahem, která majitelce 
vypadla z batohu u pokladny – ke krá-
deži naštěstí nedošlo a  vše se  v dobré 
obrátilo. 

Dne 8.  1. ve  večerních hodinách byl 
v  obchodě Lidl zjištěn zloděj, který 
zcizil zboží v hodnotě 50 Kč. Chňapka 
zaplatil svůj nákup, který měl v košíku 
a  asi náhodou mu pod bundu zapadla 
mletá káva a maková špička. Za poklad-
nou ho zastavil člen ochranky a nechal 
muže kradené zboží vyskládat na vnit-
řní parapet prodejny, toto učinil sám 
a  dobrovolně. Zlodějíček strážníkům 
pověděl, že kradl, protože mu nezbyly 
žádné peníze. Za  tento přestupek mu 
byla udělena přiměřená bloková poku-
ta. 

Dne 11.  1. v  odpoledních hodinách 
ostraha OD Billa strážníkům oznámila 
nález peněženky. Díky dokladům v  ní 
byla strážníky dohledána majitelka, 
která si peněženku v  OD  osobně vy-
zvedla. 

Dne 12.  1. v  dopoledních hodinách 
se  ztratila další peněženka s  doklady. 
Poškozený si alespoň při té smůle dal 
finanční hotovost, kterou vybral z ban-
komatu do kapsy. Jeho peněženka se do 
současné doby nenašla. Portrét tento-
krát strážníci nevytvořili. Kapitán jim 
nechce koupit pastelky a čtvrtky. 

Dne 18. 1. v dopoledních hodinách si 
známý taškář Max (druh pes) hrál 
se strážníky na honěnou. V NS si různě 
přebíhal mezi ulicemi a  nechal místní 
občany dávat strážníkům telefonické 
nápovědy. V ul. Myslivečkova si na něj 
lovci počkali a  bylo po  hře. Maxík 
se  vrátil majitelce. Kdyby majitelka 
neopravovala vrata, ani by se  strážníci 
nevyblbli. 

Dne 18.  1. navečer se  úchyláčkovi 
zachtělo trochu toho špehováníčka, 
a  tak si vybral tělocvičnu ZŠ. Bouchal 
zde na  dveře a  snažil se  přes mléčné 
sklo něco zahlédnout. V  tělocvičně 
probíhal kurz dívek ve věku 13 – 14 let, 
které se  začaly bát. Rychlá městská 

zásahovka se na místo dostavila okam-
žitě, ale nikoho nezastihla. Ani Velký 
bratr nikoho neviděl. Během několika 
příštích kurzů budou strážnici provádět 
preventivní kontroly lokality. 

Dne 20. 1. v  ranních hodinách jedna 
z  příslušnic místní srnčí populace 
se  rozhodla skončit svůj život skokem 
pod jedoucí vůz. Její počínání bylo 
úspěšné a  tělo bez známek života 
zůstalo ležet na  vozovce silnice II/606 
v  úseku mezi NS a  Rynholcem. Stráž-
níci kontaktovali místního styčného 
důstojníka pro problematiku lesní 
zvěře, který uvedl, že provede odklizení 
zesnulé a  podá informace nejbližší 
rodině. 

Dne 23.  1. v  dopoledních hodinách 
se  jedné místní občance usídlila 
na  dvoře pečínka. Přesně šlo o  druh 
Myocastor coypus. Paní není zrovna 
příznivkyní tohoto druhu masa, a  tak 
strážníci provedli odborný odchyt cizo-
krajné zvěře – nutrie říční. 

Dne 24.  1. v  odpoledních hodinách 
se místní sněžní bratři vydali provést 
kontrolu sáňkařů a  bobařů v  lokalitě 
Palouček. Místní sportovní náruživci 
mají rádi adrenalinové sporty, jelikož 
projíždět bobem úzkou cestou vedoucí 
na  silnici na  Rudské není úplně 
bezpečné. Trošku ruská ruleta – pojede/
nepojede – fuj, to se mě ulevilo… a hu-
rá znova. 

K cestě jsou umístěny 2 tabulky s pik-
togramem a nápisem "Zákaz sáňkování 
a bobování". 

Dne 26.  1. kontrolou města zjistili 
strážníci pajdající osobu u  zastávky 
v Palackého ulici. Muž hlídce předložil 
doklad totožnosti a uvedl, že se v míst-
ní restauraci lehce zahřál za  pomoci 
alkoholového moku. Z  toho se  mu 
zamotaly nožičky a on sebou prásknul 
na namrzlém chodníku. Muž uvedl, že 
nabízené ošetření není potřeba a odjel 
autobusem do místa svého bydliště. 

Dne 30.  1. v  odpoledních hodinách 
strážníci počítali slepičky, i když by už 
raději počítali v posteli ovečky. S místní 
chovatelkou muselo být provedeno sčí-
tání její populace drůbeže, které chová 
v zajetí, z důvodu výskytu ptačí chřipky 
v jiné obci. Výsledek odevzdán na MěÚ 
NS. 

Stanislav Jahelka

Z policejního deníku
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Naši milí čtenáři, také v  březnu vás v  knihovně rádi při-
vítáme – ať už se k nám vypravíte pro nějakou pěknou kníž-
ku, nebo na  některou z  připravovaných kulturních akcí či 
setkání. 

Březen je již tradičně měsícem čtenářů a  letos ho navíc 
provází heslo Zpátky do knihovny. Nebudeme zastírat, že 
bychom si opravdu přáli, abyste se  u  nás cítili dobře 
a  přibývalo vás. Proto jsme pro vás přichystali i  tentokrát 
pestrý program. 

Plánujeme příjemná seznamovací setkání s knihovnou pro 
zdejší mateřské školky. Pokračujeme s  projektem BOOK-
START – S KNÍŽKOU DO ŽIVOTA, který je určen především 
dětem ve  věku 0-3 roky a  jejich rodičům. Pro velký zájem 
jsme už v  lednu přistoupili k  on-line rezervacím jed-
notlivých lekcí, které probíhají vždy v 8:30, 9:30 a 10:15. 
 V březnu budou Bookstartu patřit čtyři pátky: 3., 10., 24. a 
31. 3. (výjimkou bude pátek 17. března, kdy lekce neproběh-
nou). 

Velmi se nám zalíbila spolupráce s milovníky poezie, a tak 
i v tomto roce oslavíme Světový den poezie v  jejich společ-
nosti. Opět se potkáme v Kavárně Kaffka, a to ve čtvrtek 
23. března v 19 hodin při akci nazvané s lehkou nadsázkou 
LÁSKA, VOLE! 

Dětské oddělení bude ve  středu 29.  3. od 17:00 patřit 
pravidelnému předčítání pro děti od 4 do 10  let. Speciálně 
pro tuto příležitost si vezmeme na mušku básnické sbírky 
pro děti a nachystáme pro ně BÁSNIVÉ ČTENÍ. V poslední 
době totiž vychází spousta krásně vyvedených poetických 
dětských knížek a my se snažíme je do našeho fondu hojněji 
doplňovat. Děti se  budou jistě dobře bavit a  zároveň si 
vyrobí i něco pro radost. 

Je možné, že se  dočkáte také nějaké spontánní akce – 
překvapení. Např. v  únoru jsme pro vás společně s  Janou 
Šrámkovou a  Bubákovem „narychlo upekli“ PRVNÍ NOVO-
STRAŠECKÉ DESKOHRANÍ. Kdoví, třeba se  hry u  nás za-
hnízdí a bude možné se do nich v prostorách knihovny nořit 
častěji. 

Sledujte náš web mknovestraseci.cz či profil na Facebooku 
a o všem, co chystáme, se dozvíte včas. 

Těšíme se na vás. 
Žofie Kabelková

Z nových knih 

Březen – do knihovny vlezem‘

Česká literatura 
Baroch, K. – Tenkrát v září 
Bolavá, A. – Vypravěč 
Braunová, P. – Ibka 
Chalupová, L. – Páté jablko 
Karolová, K. – Odbočka v lesích 
Palán, A. – Robinsoni a donkichoti 
Poncarová, J. – Herečka 

Romány pro ženy 
Simonová, T. – Růže a  čokoláda, Lilie 
pro nevěstu 
Hooverová, C. – Na  obtíž, Bez naděje, 
Ztracená naděje 
Jones, V. – Tanči, jako by tě nikdo nevi-
děl 

Detektivky a thrillery 
Frenstedt, T. – Odložené případy: Očis-
tec 
Minier, B. – Lucia 
Prose, N. – Pokojská 

Jitka Tomšů 
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Přání – Nicholas Sparks, 
 Nakladatelství Ikar 2022 

Anotace: Román, který vypráví příběh o trvalém dědictví první 
lásky a  rozhodnutích, která pronásledují už navždy. Maggie 
Dawesová je spolumajitelkou galerie v  New Yorku a  je také 
uznávanou fotografkou. Do  jejího života však zcela nečekaně 
zasáhne zákeřná nemoc – rakovina. Maggie nemoc postupně 
začíná čím dál tím více oslabovat, a  tak se  rozhodne přijmout 
pomoc. Mark, mladý asistent, kterého do  galerie přijme, je jí 
i  příjemným společníkem o  vánočních svátcích, které by jinak 
strávila v  osamění. Při společných rozhovorech Maggie svěří 
Markovi příběh jiných Vánoc. Těch, které ve  svých šestnácti 
letech prožila v Ocracoke. Proč byla Maggie v Ocracoke a kdo je 
vlastně ve skutečnosti Mark? 

Nový román Nicholase Sparkse mne naprosto pohltil. 
Je to příběh plný emocí, příběh o  lásce, která nás vždycky 

dokáže dojmout. A po jeho dočtení zákonitě musíte sáhnout 
pro kapesník… 

Domek u lesa – Mary Ellen Taylor, 
Nakladatelství Cosmopolis 2022 

Anotace: Těhotná Megan nechce stále jen truchlit nad smrtí 
svého snoubence, proto se vrhá do práce na vysněném projektu: 
touží vrátit původní velkolepost Zimní vilce, kterou nechal 
vystavět její prapradědeček na pobřeží Virginie. Z domu se má 
stát turistická atrakce, kterou Cape Hudson, město plné 
jižanské historie, rozhodně potřebuje. Oporou se jí stanou nejen 
místní obyvatelé, ale hlavně jeden přítel z dávné minulosti. 

Ve správcovském domku u  lesa objeví v  utajené skrýši staré 
dopisy, v nichž se před jejíma očima začne odvíjet podmanivý 
životní příběh mladé ženy, která se na cestu za svými sny vydala 
už před celým stoletím. Megan se  s  každým dalším dopisem 
nechává unést do  jejího fascinujícího světa plného mnoha 
rodinných tajemství. 

Ale svá tajemství má i Megan… 
Další z  mých oblíbených témat – prolínání současnosti 

a  minulosti. Na začátku knihy se  mi sice zdálo, že je 
v  příběhu moc osob, ale jen chvilku, než jsem se  zorien-
tovala. Přes všechny smutné části, které k životu patří, se mi 
kniha moc líbila. Doporučuji. 

Jitka Tomšů

Plešatá zpěvačka – absurdní drama z  pera francouzského 
dramatika Eugena Ionesca a  oblíbená rodinná komedie 
novostrašeckého divadelního souboru ALFA studio, zavítá 
v  březnu po  mnoha vyprodaných a  úspěšných reprízách 
na divadelní prkna v Klubu Roh už naposledy. 

Dnes už klasická komedie situovaná do  an-
glického obýváku jednoho anglického páru 
s  jejich anglickou návštěvou poukazuje na sku-
tečnost, jak snadné je mluvit bez toho, aniž 
bychom mysleli. Komunikace, ačkoliv zdánlivě 
smysl má, ve skutečnosti selhává na plné čáře. 
Každé další slovo jen přispívá chaosu, který 
v  závěru vrcholí a  uzavírá nekonečný koloběh 
absurdity. 

V  hlavních rolích se  v  režii Lukáše Jeníčka 
naposledy představí Klára Podlešáková, Ivan 
Špaček, Anna Vitnerová, Ondřej Štáfek, Denis 
Novotný, Klára Dolejší a  Eliška Svobodová. 
A  během hodiny vás přesvědčí, jak málo stačí 
k tomu, aby se z tragédie stala komedie – slovy 
samotného autora stačí jediné, a to přimhouřit 
jedno oko. Absurdní, ale přesto filozofické 
rozmluvy nepochybně pobaví, ale zároveň 
vyvolají paniku a čiré šílenství. Kdo je Alžběta? 

O  smrti kterého Bobby Watsona píší v  novinách? Proč je 
obtížné dovážet požáry? Kdo se  nevidí v  zrcadle? To vše 
a mnoho dalšího se (ne)dozvíte během představení Plešatá 
Zpěvačka! 

Lukáš Jeníček

PLEŠATÁ ZPĚVAČKA naposledy na divadelních prknech! 
18. března 2023 v 18:00 v Klubu Roh v Pecínově

Tipy od knihovnice

Protagonisté inscenace                                                                                                         Foto archiv L. J.
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Zájemce o přednáškový cyklus Vlny české emigrace zveme 
na další část tohoto programu. Tím je přednáška 14. března 
České vystěhovalectví do  USA (1848 – 1914) v  podání 
prof. PhDr. Leoše Šatavy, CSc., z Ústavu etnologie, FF UK. 

Země vzdálené jako je Amerika, Austrálie či Nový Zéland 
se staly v polovině 19. století novým domovem pro nemalé 
množství Čechů. Možnosti emigrace přinesly nové politické 
změny po  roce 1848 jako zrušení roboty a  poddanského 
zřízení. Důvodem byl nedostatek zemědělské půdy a špatně 
placená práce. Proto se řada lidí upnula k představě nového 
života a  naději, že dobře uplatní své schopnosti v  jiném 
prostředí. 

Další přednáška s názvem Volba mezi životem a smrtí – 
česká židovská emigrace 1938/1939 se uskuteční 18. dub-

na a přednášet bude PhDr. Zuzana Pavlovská z Židovského 
muzea v Praze. 

Přednášky se konají vždy v úterý od 17 do 18.30 hodin 
v přednáškovém sále muzea a individuální vstupné činí 
vždy 40 Kč. 

V  sobotu 18.  března zveme zájemce na  prohlídku 
Werichovy vily s  expozicí Osvobozené divadlo. Po  pro-
hlídce bude následovat vycházka Kampou. 

Sraz je před vilou v 10.15 hodin (U Sovových mlýnů 501, 
Praha 1). Vstupné si hradí každý sám na  místě – dospělí 
100 Kč, senioři a studenti 60 Kč. 

V případě zájmu se, prosím, přihlaste v pokladně muzea. 

Barbora Honzíková

Pozvánka do muzea

Klub cesty za poznáním

Zavládl březen, který vnímáme jako měsíc vítající příchod jara 
a  symbolizující probouzení se přírody po dlouhém zimním ob-
dobí. Březen je ale také měsícem knihy. A tak je nám jasné, že 
čtenáři i zahrádkáři budou mít v  jeho průběhu napilno. Přesto 
věříme, že si najdete čas také na  kulturní zážitky a  vyrazíte 
třeba k nám do muzea. 

Před nedávnem se  v  muzeu zastavila paní Soňa Sušická 
z Nového Strašecí s prosbou, zda by mohla společně s  kama-
rádkami u  nás v  muzeu uspořádat výstavu věnovanou 
paličkování. S  lítostí jsem jí musela oznámit, že výstavní plány 
se  chystají minimálně rok dopředu a  bohužel pro ni nemám 
žádný volný termín. Společně jsme se tedy domluvily, že výstavu 
zrealizujeme až v roce 2024, načež si paní Sušická povzdechla, 
že snad budou do té doby všechny „holky“ živy a zdrávy. 

Ovšem mezi nebem a zemí se dějí věci, které neovlivníme, 
a  proto vás můžeme již nyní srdečně pozvat na  výstavu 
s názvem „Paličkovaná krajka ve  čtyřech ročních obdo-
bích“, kterou si pro vás připravily šikovné ženy z  kroužku 
Paličkování pod DDM Rakovník. 

Umělecké řemeslo – ručně paličkovaná krajka – žije 
i na Rakovnicku. Ženy s  láskou k paličkování se scházejí již 
28 let v Domu dětí a mládeže Rakovník pod vedením Blanky 
Holopírkové a Evy Kvasničkové a vytvářejí krásná umělecká 

díla. Přijďte si je prohlédnout ve od 2. 3. do 9. 4. do Muzea 
Nové Strašecí. Ve čtvrtek 2. 3. od 16 hodin proběhne 
slavnostní vernisáž. 

V průběhu výstavy budou probíhat praktické ukázky tohoto 
řemesla. Sledujte informace ve vývěsce muzea, na webových 
stránkách či sociálních sítí muzea (facebook, instagram), kde 
budou uvedeny přesné termíny. 

Protože v  březnu přivítáme první jarní den, rádi bychom 
pozvali zejména rodiče s  dětmi na  jarní tvoření v muzeu 
spojené s hledáním velikonočních kraslic, které pro vás 
plánujeme na každý víkend od 25. března až do 9. dubna. 

V  dubnu se  pak můžete těšit na  tradiční Soutěž o  nej-
hezčího a nejchutnějšího velikonočního beránka, která 
se bude konat ve středu 5. dubna od 17 hodin. 

Pokud si chcete zasoutěžit a  vyhrát zajímavou cenu, 
přineste svého upečeného beránka do  muzea ve středu 
5. dubna nejpozději do 15 hodin. Soutěžit můžete v kategorii 
dětské nebo v  kategorii pro dospělé. Všechny soutěžní 
beránky vzhledově i  chuťově ohodnotí vybraná porota. 
Přidělené hlasy sečteme a následně vyhlásíme vítěze v obou 
kategoriích. Poté beránky naporcujeme a  všichni budete 
moci ochutnat a zhodnotit výběr poroty. 

Těšíme se na vaši návštěvu.                       Barbora Honzíková
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Zveme vás 3.  března v 18  hodin na  vernisáž výstavy 
obrazů Zuzany Hilské do Městské galerie Viktora Olivy. 

Výstava zahrnuje výběr obrazů zejména s tématem krajiny 
a abstrakce. Je ukázkou tvorby z kurzů pro dospělé pod ve-
dením lektorky MgA. Zuzany N. Hilské. 

Lektorka se  v  kurzech zaměřuje na  nejrůznější malířské 
a grafické techniky a zároveň do svých lekcí zapojuje prvky 
artefiletiky: „Nejdůležitější je pro mě prožitek z tvorby. Od ma-
lička jsme v  různých institucích tlačeni primárně k  výkonu 
a dokonalému výsledku, což dle mého zabíjí tvořivost, a proto 

se snažím ve svých kurzech vést děti i dospělé k opaku. K tomu, 
že je důležitější proces, než výsledek. Nejde tu o  vytvoření 
dokonalého obrazu, ale o  to dotýkat se materiálu, nořit se do 
barev a užívat si to, co se v nás při tvorbě odehrává a napojit 
se  tak sám na  sebe a  užít si přítomný okamžik. Malovat 
znamená být v přítomnosti.“ 

Výstava bude probíhat do 30. dubna. Navštívit ji můžete 
v pracovní době kanceláře NKC a v neděli od 13 do 17 hodin. 

Ivana Rezková 

Za vším hledej ženu – český film

Výstava Obrazy z rynholeckého ateliéru

SEX, DROGS, ROCK’N’ROLL – divadelní představení
Brněnský Divadelní spolek Frída herce Martina Trnavského 

má na  repertoáru samé kvalitní kousky. Jedním z  nich – 
možná tím nejdéle uváděným – je Sex, drogy, rokenrol, jenž 
měl premiéru před neuvěřitelnými 23  lety. NKC ho uvede 
v úterý 21. března od 19 hodin. 

Skutečnost, že se stále úspěšně hraje, svědčí o nadčasovosti 
a  nevyčpělosti tématu. Na  www divadla je uvedena tato 
charakteristika představení: 

„Humorná a  zčásti improvizovaná variace na  kultovní one 
man show, jejíž základní linií je příběh neúspěšného mladého 
herce, který se na základě vlastních názorů na život a svobod-
ného myšlení ocitne v periferii společnosti a uměleckého světa.“ 

Divácké ohlasy jsou vesměs velmi příznivé, takže, přijďte 
se podívat! 

Lída Faflíková

Ne vždycky jdeme do  kina s  očekáváním nezapomenu-
telného zážitku. Často si chceme oddechnout, pobavit 
se a případné dějové paralely s vlastním životem jednoduše 
házet za  hlavu. Komediální drama zkušeného režiséra, 
scénáristy a producenta Miloslava Šmídmajera Za vším hle-
dej ženu by mělo být právě takovým filmem. Kinokavárna 
ho uvádí v pondělí 6. března od 19 hodin. 

Podle diváckých recenzí zůstává na momentálním nasta-
vení diváka, zda si bude stírat slzy smíchu nebo pláče. Tři 
mladé ženy jsou sice každá jiná s  vlastním životním 
příběhem, pojí je ale to nejpevnější pouto přátelství, které 
nic nedokáže přetrhnout. Snímek je obsazený českými 
hereckými esy, jako je Hana Vagnerová, Zlata Adamovská, 
Tereza Rychlá, Marek Vašut, Jan Čenský a další. 

Lída Faflíková
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„Stochov je náš“ se  jmenuje výstava, 
která je přístupná veřejnosti v muzeu 
na  Stochově od 7.  března do 
9. května. 
 Koná se  u  příležitosti stého výročí 
nedožitých narozenin významného 
českého fotografa Václava Chocholy, 
jenž má své kořeny právě v  tomto 
městě. 
V. Chochola byl a  je uznávaný vše-
stranný fotograf, který pořídil tisíce 
snímků, portrétů, dokumentaristic-
kých i  cestopisných fotografií hluboce 
vypovídajících o době svého vzniku.  
 V  roce 1939 založil fotografický Ar-
chív B&M  Chochola s  doprovodným 
protokolem, který umožňuje najít 
a  identifikovat desetitisíce negativů 

včetně jejich datace, a  to jak jeho 
snímků, tak i  práce jeho vrstevníků. 
Zanechal tím pro budoucnost neoce-
nitelné dílo. 
Výstava připomíná genealogickou linii 
rodu Chocholů a  vazby Václava Cho-
choly a jeho přátel (Kamil Lhoták – Jiří 
Kolář) ke Stochovu a okolí. 

Provozní dny muzea jsou: so a út 9 – 13, 
čt 13 – 17 hod. nebo po domluvě (e-mail: 
muzeum@stochov.cz), vstup je zdarma. 

Anděla Pejšová

Výstava "Stochov je náš!"

František Sekanina – básník, spisovatel a literární kritik 
* 14. 2. 1875 Žirovnice – + 4. 3. 1958 Smečno

Narodil se  v  části dnešního Plumlova svobodné matce 
Majdaleně Sekaninové. 

Po ukončení studia na Vysokém učení technickém působil 
jako učitel na středních školách v Praze. 

Jeho dvě básnické sbírky jsou sice již zapomenuté, ostatní 
dílo ale zanechalo v  naší literatuře výraznější stopu. 
Uveřejnil mnoho povídek v  různých časopisech, je autorem 
řady literárně historických a životopisných spisů a předmluv 
ke knihám. Byl také literárním poradcem rozhlasové stanice 
Radiojournal, pro kterou připravoval pořady o literatuře. 

Jako nakladatelský redaktor připravil k vydání např. úplné 
dílo Josefa Kajetána Tyla a  věnoval se  také překladatelské 
činnosti z francouzštiny. 

Od roku 1912 přispíval jako literární kritik do listu Národní 
politika, kde proslul vždy s  pozitivním, nikdy odsuzujícím 
přístupem k  recenzovanému autorovi. O  tomto Sekaninově 

přístupu podrobně píše 
Jaroslav Hašek v  Ději-
nách Strany mírného po-
kroku v mezích zákona. 

Kromě Národní politiky 
přispíval do  dalších čes-
kých listů, např. do Ob-
zoru literárního a  umě-
leckého, České revui, 
Zvonu aj.  
Od roku 1903 byl členem 
Spolku českých spiso-
vatelů a  beletristů Máj 
a  v l e t e c h 1 9 1 2 – 
1945  byl členem Morav-
ského kola spisovatelů. 

František Sekanina měl 
tři děti, z  nichž nejstar-
ším byl JUDr. Ivan Seka-
nina, novinář a bojovník proti fašismu, který zemřel v  roce 
1940 v koncentračním táboře Sachsenhausen. 

Osobnost Františka Sekaniny zdánlivě nemá s  naším 
krajem nic společného, ale poslední rok života prožil 
ve  smečenském domově důchodců, kde také před 65  lety 
zemřel. 

František Frolík 

František Sekanina – foto s podpisem

Ukázka rukopisu F. Sekaniny

mailto:muzeum@stochov.cz
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Není to poprvé, co studenti novostrašeckého gymnázia 
využili příležitost navštívit Národní archiv v  Praze. 
V minulosti už zavítali do prvního oddělení v Dejvicích, kde 
jsou nejstarší dokumenty českého státu. Tentokrát jsme 
zvolili Archivní areál na  Chodovci. Tam sídlí dokonce tři 
organizace: Archiv hlavního města Prahy, Státní oblastní 
archiv a naše cílová stanice – Národní archiv, který v rámci 
dalších oddělení spravuje mladší dokumenty celozemské 
platnosti. 

Exkurze se zúčastnili studenti 3. a 4. ročníku a sraz si dali 
ve  středu 8.  února v 9:15 před chodoveckým areálem. 
Myslím, že naprostá většina si v  této chvíli nedokázala 
představit, co od návštěvy takové instituce očekávat. Už jen 
setkání před mohutnou moderní budovou mohlo vyvolávat 
rozpaky. 

Vedení exkurze se ujal PhDr. David Hubený, Ph.D. Seznámil 
nás se  strukturou ústředního archivu, provedl nás 
badatelnou a knihovnou a  vysvětlil nám, jak zájemci z  řad 
odborníků i běžných občanů zde mohou studovat. Poté jsme 
opustili prostory určené pro veřejnost a ponořili se do útrob 
archivní budovy. Prošli jsme složitými chodbami a navštívili 
dva z mnoha depozitářů, kde nám archiváři připravili malé 
výstavky dokumentů z  dvacátého století. Některé z  nich 
se týkaly Rakovnicka. 

Mezi tak zvané „špeky“ patřil vězeňský spis Václava Havla, 
rukopisy filozofa Jana Patočky z doby vzniku Charty 77 nebo 

unikátní komiksové zpracování procesu s  Miladou Horá-
kovou, které vyšlo v padesátých letech ve Spojených státech. 
Dochoval se  pouze jeden exemplář! Zapomenout nelze 
na  dokumenty z  koncentračních táborů včetně dobových 
fotografií s  otřesnými záběry. Z  regionálních pramenů nás 
zaujalo hlášení četnické stanice o agitační schůzi pořádané 
roku 1921 v  jednom z  pecínovských hostinců. Vystoupil 
na  ní tehdejší účetní Antonín Zápotocký. Pozornost si 
zasloužily i  spisy z  procesu se  třemi dělníky z  Rakovníka, 
kteří se pokoušeli o protikomunistický odboj a v roce 1951 
zastřelili na  silnici mezi Městečkem a Křivoklátem důstoj-
níka SNB. Následný proces s  nepřáteli režimu vyvrcholil 
jejich popravou. 

Určité rozptýlení přinesla návštěva konzervátorské dílny, 
v  níž nám byly představeny základní techniky konzervace 
a  restaurování archivních dokumentů. Trocha chemie 
a  technických zařízení po  uvedené historické smršti 
neuškodila. 

Cílem dějepisného semináře je osahat si historii zblízka, 
seznámit se  s  různými obory a  odborníky a  poznat jejich 
práci. Exkurze navázala na  předchozí úspěšnou návštěvu 
rakovnického muzea, zaměřenou na  archeologii. Pražští 
archiváři a konzervátoři nám rozšířili obzory dalšími směry. 
Za to jim patří velký dík! 

Jan Černý 

S dějepisným seminářem v Národním archivu 

Studenti v konzervátorské dílně                                                                                                                                                                                                           Foto archiv školy

Akce březen 2023 - Okresní kola soutěží DDM v Rakovníku v březnu 

Středa 1. března – Soutěž v cizích jazycích – němčina (pro žáky II. stupně ZŠ) od 8 hod. v Klubu DDM Rakovník 
Pátek 3. března – Chemická olympiáda – od 8 hod. na Gymnáziu Z. Wintra, Rakovník 
Čtvrtek 9. března – Soutěž v cizích jazycích – angličtina (pro žáky II. stupeň ZŠ ) od 8 hod. v Klubu DDM, Rakovník 
Středa 15. března – Okresní kolo soutěže v recitaci -14 hod. Klub DDM Rakovník 
Pátek 17. března – Matematický klokan – celostátní matematická soutěž pro ZŠ a SŠ, na školách 
Středa 22. března – Fyzikální olympiáda pro 2. stupeň ZŠ – 8 hod. Klub DDM Rakovník 
Čtvrtek 30. března – Biologická olympiáda pro žáky 6. a 7. tříd ZŠ – 8 hod. Klub DDM Rakovník. 

Jitka Samšuková
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Žáci a  žákyně tříletého učebního oboru Zahradník 
se minulý měsíc zúčastnili týdenní praxe ve  firmě Ekofrukt 
Slaný. Tato ovocnářsko – potravinářská společnost disponuje 
vlastními sady, ve  kterých pěstuje jablka, hrušky, meruňky, 
třešně a  višně v nejlepší možné kvalitě. Společnost žákům 
poskytla nejen prostory v sadu, ale i zkušený personál, který 
jim byl celý týden k  dispozici. Díky této praxi získali žáci 
základní znalosti a  praktické dovednosti o  řezu ovocných 
dřevin. 

Průběh týdenní praxe 
Dívky i chlapci se každé ráno sešli v areálu školy, připravili 

si potřebné nářadí, nasedli do  školního autobusu a vyrazili 
do  ovocného sadu. Cestu autobusem si zpříjemňovali 
poslechem hudby a  vyprávěním společných zážitků. První 
den byli seznámeni se správnou technikou řezání ovocných 
stromů a  následující dny už jim šla práce skvěle od  ruky. 
I  přes nepříznivé počasí si všichni udrželi optimistickou 
náladu a jejich aktivní přístup byl obdivuhodný. S odstupem 
času na  tuto akci velmi rádi vzpomínají a  těší se  na další 
podobné zážitky. 

Karolína Hůlová

Děti z MŠ Na Kocourku v Karlových Varech

SOU Nové Strašecí na praxi v ovocném sadu

Přesto, že Karlovy Vary jsou městem především lázeňským, 
ukrývají i jedno báječné místo pro děti. Tím místem je „Svět 
záchranářů“ a  navštívily ho nejstarší děti z  naší mateřské 
školy. 

Svět záchranářů je vlastně zmenšená podoba města. 
Najdeme zde budovu nemocnice, hasičské stanice, městské 
i státní policie, domeček bezpečí, ale i velké dopravní hřiště 
se  semafory, závorami i  opravdovým vlakem. Vybírat jsme 
tedy mohli mezi programy s  tematikou dopravní výchovy, 
mimořádných událostí, rizik i první pomoci. 

A  protože s  různými riziky se  všichni setkáváme velice 
často, a mnohdy na nás číhají i tam, kde bychom je nečekali, 
zvolili jsme program s názvem „Svět rizik.“ 

Děti byly rozděleny do  skupin a  našimi průvodci se  stali 
opravdoví záchranáři, policisté i  hasiči. Navštívili jsme již 
zmíněné budovy a  v každé z  nich byl připraven tematicky 
zaměřený program. Prohlédli jsme si vozidlo záchranné 
služby, připomněli jsme si důležitá telefonní čísla, děti 
vymýšlely rizikové situace a  jejich řešení, prohlédli jsme si 
vězeňskou celu a  připomněli jsme si i  rizika, která na  nás 
mohou číhat v našem běžném domově. 

Dopoledne strávené v prostorách tohoto zajímavého místa 
uteklo jako voda a  naše poděkování patří všem jeho 
zaměstnancům, kteří se nám po celou dobu věnovali a tuto 
zajímavou exkurzi pro nás připravili. A už teď se těšíme, až 
za rok, s našimi příštími předškoláky, do těchto zajímavých 
míst opět vyrazíme. 

Kolektiv učitelek a dětí z MŠ Na Kocourku

Budoucí zahradníci na praxi                                                             Foto archiv školy

Malí účastníci výletu                                                                             Foto archiv MŠ

POZOR!!! 
Zápis do tanečních proběhne 17. dubna 2023 v kanceláři NKC.
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„Jest nepopiratelno, že nejednou příčinou nezdaru našeho 
dorostu jest nedostatek společenského cítění a chování….“ 

(Jiří Stanislav Guth-Jarkovský) 
Abychom tedy předešli nezdaru, rozhodli jsme se, my 

všichni Na  Kocourku, že se dne 27.  ledna t. r. ponoříme 
do  plesové sezóny. A  protože převážná většina pozvaných 
byla předškolního věku, probíhal u nás ples v dopoledních 
hodinách. 

Přípravu nepodcenil nikdo. 
Všechny dámy se  dostavily v  krásných robách, pánové 

v oblecích a etiketa nás pak provázela celým dopolednem, ať 
už při tanci, společenské konverzaci či stolování. 

Součástí byla i  bohatá tombola a  polední překvapení 
v  podobě předtančení dětí i  paní učitelek. Atmosféra byla 
radostná a v příští sezóně se k plesání opět rádi vrátíme. 

Kolektiv učitelek a dětí z MŠ Na Kocourku 

  

DDM o pololetkách

Plesání Na Kocourku 

 Důkladné přípravy                                                                                Foto archiv MŠ

Na pololetní prázdniny 3.  února připravil DDM Rakovník 
výlet do Národního zemědělského muzea v Praze. 

Výlet vlakem se všem dětem líbil a v muzeu viděly mnoho 
zajímavostí z  oblasti zemědělství, lesnictví, myslivosti, 
rybářství, potravinářství a gastronomie, sbírku traktorů. 

Účastníci si navíc mohli vyzkoušet mnoho interaktivních 
prvků a aktivit. 

Na střešní terase muzea se otevíral krásný výhled na Prahu. 

Jitka Samšuková

Děti v muzeu                                                                                Foto Jitka Samšuková

Zkouška na traktoru                                                                   Foto Jitka Samšuková
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Mezi nejdůležitější období v životě patří ta, kdy se musíme 
rozhodnout, jak bude náš život pokračovat. Jedním z nich je 
předjaří posledního ročníku na střední škole, kdy je potřeba 
podat přihlášku na  „vysokou“ nebo na  „vošku“. Bývá to 
rozhodování opravdu složité a  nejeden student se  u  toho 
pořádně zapotí. Abychom v  tom studenty nenechali, 
rozhodli jsme se  uspořádat na  našem gymnáziu historicky 
první veletrh VŠ a VOŠ. 

Koncept jsme zvolili malinko netradiční. Místo profe-
sionálních náborářů jsme pozvali absolventy gymnázia, kteří 
k  naší velké radosti pozvání přijali. Myslíme si, že obecné 
informace o  vysokých školách a  oborech si naši studenti 
mohou najít na webových stránkách jednotlivých škol nebo 
je získat na  Dni otevřených dveří. My chceme nabídnout 
něco osobnějšího. A tak jsme naše hosty požádali, aby sdíleli 
své osobní poznatky, zkušenosti a  zážitky se  studiem 
na vysoké škole. Aby upozornili na věci, které třeba nejsou 
úplně jednoduché nebo je překvapily. Anebo právě naopak, 
co se jim líbí a co by doporučili. 

Veletrh jsme organizačně rozdělili na dvě části. První část 
byla společná. Každý ze  třinácti pozvaných hostů měl 3 – 
4  minuty na  představení sebe, studované vysoké školy 
a  sdílení svých postřehů o  fungování školy. Druhá část 
veletrhu byla živější. Šlo v  ní o  networking – v  současné 
době velmi atraktivní a  žádanou aktivitu. Studenti měli 
možnost hovořit a  klást otázky těm hostům, jejichž obor 
chtějí sami studovat nebo je zajímá. 

Moc nás těší rozmanitost hostů. Kdo a  odkud nás tedy 
přijel navštívit? Karel Kotelenský – VŠEM, obor: Projektový 
management, Vojtěch Frolík – VŠE, obor: Podniková 
ekonomika a management, Lucie Fliegerová – UHK, obor: 
Český jazyk a  literatura se  zaměřením na  vzdělání + 
Německý jazyk a  literatura se  zaměřením na  vzdělání, 

Nicolas Paniagua – UP v  Olomouci, obor: Angličtina 
se zaměřením na vzdělávání + Přírodopis a environmentální 
výchova se  zaměřením na  vzdělávání, Artem Luzin – VŠE, 
obor: Mezinárodní studia a diplomacie, Klára Dolejší – UK, 
obor: Chemie se  zaměřením na  vzdělávání + Matematika 
se  zaměřením na  vzdělávání, Matěj Čermák – UK, obor: 
Farmacie, Jakub Ryba – VŠCHT, obor: Biochemie a  bio-
technologie, Šimon Bláha – UK, obor: Zubní lékařství, Filip 
Ardon – UK, obor: Žurnalistika, Tereza Lagová – UK, obor: 
Hispanistika, Klára Štefková – ČVUT, obor: Zdravotnické 
záchranářství a  Matyáš Brynda – Policejní akademie ČR, 
obor: Bezpečnostně právní studia. 

Veletrh VŠ a VOŠ byl určen pro studenty 3.  a 4.  ročníku 
a  my doufáme, že si ho nejen užili, ale že jim i  pomohl 
v jejich rozhodování. Teď už je to opravdu na nich a my jim 
přejeme hodně štěstí. 

Jaroslava Večeřová 
kariérová poradkyně gymnázia

Lyžařský kurz našeho gymnázia

Veletrh vzdělávání proběhl poprvé na gymnáziu

Stalo se už tradicí, že lyžařské kurzy s gymnáziem probíhají 
v rakouských Alpách. 

Ne jinak tomu bylo i  letos, kdy jsme vyrazili už v  neděli 
kolem 11.  hodiny do  rakouského střediska Saalbach – 
Hinterglem.  
Nálada v  autobuse byla plná očekávání, neboť k  mému 
překvapení většina studentů ještě v  Alpách nelyžovala. 
Od  prvního dne nás provázelo slunečné počasí, takže 
podmínky byly skvělé. Studenti lyžovali na  špičkových 
sjezdovkách od  Saalbachu až po  známý Kaprun a  bylo 
patrné, že si svůj kurz náležitě užívají. 

Milan Soukup 

Společná část veletrhu                                                                          foto archiv školy

Studenti v Alpách                                                                                 Foto archiv školy
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DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA, řádková inzerce

Letošní rok se pro čtvrté ročníky stává opravdovým svát-
kem. Studenti se  konečně nemusí omezovat covidovými 
zákazy a  mohou si závěr středoškolského studia užít 
takříkajíc naplno. Sice to nebyl hlavní důvod, proč se každá 
třída rozhodla uspořádat svůj vlastní ples, mělo to ovšem 
několik výhod. 

S  prvním plesem přišla 4. A  a zvolila si na  první pohled 
drásavý termín – pátek 13.  ledna. Křiklavé datum přetavila 
v  pozitivní výzvu: Když velkolepou událost, tak právě 
v pátek třináctého! Třináctka pak svítila na všech plakátech, 
pozvánkách a  vstupenkách a  měla co nabídnout. Ples byl 
nabitý událostmi, servírovanými s jistou intenzitou. Vrcholil 
klasickým „půlnočkem“, kterému předcházelo vystoupení 
školní rockové kapely. Bouřlivé ovace, plný sál a  následná 
volná zábava, která ne a ne ubrat. A pak už jen rezignovaná 
slova paní třídní profesorky: „Oni ten kulturák snad zboří..."  
Ve dvě ráno však přišel neodvratný závěr. 

Druhý ples, 4. B, tak neměl jednoduchou pozici. Konal 
se  přesně o  čtrnáct dní později, v  pátek 21.  ledna. A  bylo 
velmi rozumné, že třídy mezi sebou nesoupeřily. Béčko 

vsadilo na  klasiku, elegantní nástup studentů, kvalitní 
taneční hudbu a  na  půlnoční představení, které vynikalo 
vtipem a osobitými kreacemi. Jako bonbónek připravila třída 
pěkně vyvedené a nikoli tenké maturitní noviny. Ples si užili 
samotní oslavenci i všichni hosté, mezi nimiž nechyběli spo-
lužáci ze 4. A. 

Každá třída mohla pojmout vlastní ples po svém. Kulturní 
dům nebyl přeplněný, všude panovala pohoda a  uvolněná 
příjemná atmosféra. Většina studentů z  béčka navštívila 
spolužáky z áčka a opačně. Příjemní byli také konferenciéři, 
zajištění z  řad absolventů gymnázia. Naši studenti i  sami 
připravili doprovodná taneční vystoupení. 

Obě akce splnily očekávané společenské nároky. Slavnostní 
nástupy a tradiční stužkování maturantů, děkování pedago-
gům a  především vzájemná setkávání studentů, učitelů, 
rodičů a  absolventů… To vše jednoznačně ukázalo, že 
maturitní ples je vždy svátkem nejen dané třídy, ale také celé 
školy a všech lidí s ní spojených. A když se studenti rozhodli 
připravit svátky dva, proč ne? 

Jan Černý

Dva maturitní plesy studentů gymnázia

Maturanti ze 4. A                                                                                 Foto archiv školy Maturanti ze 4. B                                                                                Foto archiv školy

OPRAVA - Skautský ples bude 11. března 
Omlouváme se čtenářům Novostrašeckého měsíčníku, že jsme v únorovém vydání zveřejnili chybné informace o termínu 
konání 7. skautského plesu. 
Ples se uskuteční v sobotu 11. března od 20:00 v Novostrašeckém kulturním centru tak, jak je uvedeno na pla-
kátu. 
Děkujeme za pochopení. 

Jiří Verner

Koupím STARÉ peřiny, deky a polštáře. tel. 606 514 445
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Prospěch z panského majetku? 
V roce 1649 probíhaly přípravné práce na obnovu saského 

domu v Novém Strašecí. Dům se stavěl někdy v letech 1650–
1652 a dokončován byl v době návštěvy komisařů, kteří při-
pravovali podklady pro Berní rulu. Některé prameny uvádí, 
že nový dvůr se nacházel v místě tří, jiné že čtyř předchozích 
domů. Je zřejmé, že saský vévoda přikoupil v  severozá-
padním okruhu ještě další stavení, ale konkrétní informace 
nám uniká. 

Projdeme-li údaje z Berní ruly, tak krátce po dostavbě měl 
už saský dům ve  srovnání s  ostatními grunty největší 
výměru pozemků. Oséval nejvíce polností, měl nejvíce pota-
hů a  choval nejvíce hospodářských zvířat, která k  nevoli 
měšťanů využívala i  obecní pastviny. K  saskému dvoru 
náleželo 140 rolí orných polí a 40 rolí porostlin (1 role = 
790 m2). Následoval majitel někdejšího Fulemanského domu, 
mšecký hejtman Ondřej Vetter, jenž držel 88 rolí orných 
pozemků a 29 rolí porostlin. Vévodův soused, který 
obnovoval statky na dolním rohu severozápadního okruhu, 
bohatý měšťan Tomáš Šemorád, obhospodařoval 88 rolí 
orných a 6 porostlin. Ve výčtu bychom mohli pokračovat. 

Situace s  obnovou města by se  tedy mohla zdát opti-
mistická, ovšem kromě Tomáše Šemoráda nešlo o majetky 
strašeckých měšťanů a  urození držitelé se  zdráhali platit 
řádné daně. Nakonec i  šemorádovské domy koupili v  roce 
1682  Janinallové z  Jangangu a potíže nastaly i  tam. Sasko-
lauenburský vévoda Julius Jindřich trval na tom, že vystavěl 
jen jeden dům, a má tak platit pouze z jednoho osedlého bez 
ohledu na  to, že zabral čtyři grunty. O  tom přesvědčil vizi-
tační komisaře, kteří kontribuce vyměřovali. 

Už v  roce 1660  se  z nařízení místodržících zajímal křivo-
klátský hejtman o tři domy ve Strašecí, které náleží osobám 
z panského stavu, a  to z důvodu šosovních platů. Na konci 
roku 1661 poslal do města list krajský hejtman, kde oznámil, 
že přijal stížnost Strašeckých na  domy panské, které 
se  vzpírají platit daně. V  dubnu 1661  totiž Julius Jindřich 
vyslal do Strašecí svého zástupce, kterého pověřil získáním 
podrobných daňových výkazů s  tím, že chce upravit 
břemena váznoucí na jeho strašeckém domě. 

Nedobré tušení dávaly navíc rozvíjející se  podnikatelské 
aktivity saského vévody. Dne 27. října 1662 se v radnici sešli 
oba uvedení hejtmané s  celou obcí města (rada a  obecní 
starší) a  s knížecím hejtmanem Valentinem Hertzogem. 
Předmětem jednání bylo, že „v  témž domě Jeho Milosti šenk 
vinný a pivní se dovoluje na ten způsob, aby víno a pivo obecní 
k  vyšenkování se bralo a  žádného jiného handle v  témž domě 
mimo téhož šenku se  neprovozovalo“. Všichni se  zavázali 
k  řádnému odvádění daní a  knížecí šenkýř slíbil za  pivo 
a  víno řádně obci platit. Celá smlouva byla vložena 
do  městských knih. Z  roku 1662  tak máme první zprávu 
o  tom, že na  horním nároží severozápadní strany náměstí 
vznikl hostinec. 

Lze jednoduše shrnout, že Julius Jindřich měl při svých 
velkorysých podnikatelských aktivitách nemalé plány 
i  se  strašeckým domem. Oséval rozsáhlé polnosti, choval 
velké množství hospodářských zvířat, držel několik potahů, 
provozoval hostinec a zdráhal se platit daně. 

Nespokojenost s  utlačováním živností novostrašeckých 
obyvatel nedala na  sebe dlouho čekat. V  obci začínalo být 

dusno. Měšťané si stěžovali na omezování svých činností. To 
vše ohrožovalo příjmy do kasy obecní i vrchnostenské, a  to 
v době, kdy křivoklátské panství přešlo do schwarzenberské 
zástavy (1658). 

Uvedené skutečnosti dokládá další příklad. Krátce po  zís-
kání panství Schwarzenbergy chtěl roku 1658 koupit dům 
v  Novém Strašecí také kladenský hrabě František Adam 
ze  Žďáru. Nejdříve projevil zájem o  dům Viléma Materny, 
který stál v  horní řadě na  náměstí. Materna žádal nového 
křivoklátského hejtmana o povolení k prodeji, avšak město 
se 9.  ledna 1659 proti tomu ohradilo s  tím, že v obci je už 
osm panských domů. Ty osévají nejvíce polí a chovají nejvíce 
dobytka, a  to na újmu ostatních sousedů. Vizitační komise 
určila i těmto panským gruntům daň vždy pouze z  jednoho 
osedlého, takže jejich majitelé platili nejmenší částky, 
snášeli nejmenší zátěže při ubytování vojáků a vůbec nebyli 
obci ničím nápomocni, ani „dobrým slovem“. 

Zkrátka při prodeji domu urozené osobě, která není 
měšťanem, tak obec přicházela o  funkční grunt, což zna-
menalo větší zátěž pro ostatní sousedy. Město projevilo 
z  pokračujícího trendu velké obavy. Materna, jenž krátce 
poté zemřel, dům hraběti nakonec neprodal, ač smlouva již 
byla sepsána. Dále jej drželi jeho dědicové. Hrabě ze Žďáru si 
ve Strašecí nemovitost přesto koupil: V dubnu 1659 si plácl 
s  rytířem Rudolfem Hruškou z Března a získal od něj Dolní 
hraběcí dům na náměstí, dříve Koníčkovský (místo dnešního 
čp. 109). 

Sasko-lauenburští vévodové v Novém Strašecí (pokračování)

Julius František Sasko-Lauenburský
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Julius František a jeho hospodářství 
Povinnosti saského domu vypisuje nová pozemková kniha, 

založená v  roce 1668, tedy tři roky poté, co Julius Jindřich 
zemřel. Vystřídal ho jeho syn Julius František Sasko-Lau-
enburský (1641–1689), poslední mužský potomek této 
rodové linie a také majitel novostrašeckého statku. 

Zápisy na  grunty začínají v  pozemkové knize daňovými 
povinnostmi. Saský dům platil šos do  křivoklátského 
důchodu po 1 zlatém a 56 krejcarech měsíčně. Například 
v roce 1673 zaplatil kníže celkovou roční kontribuci 26 zl. 48 
kr., protože některý měsíc se kontribuce vyšplhala na vyšší 
částku. K  plnění tradiční povinnosti Strašeckých ohledně 
sekání a hrabání trav Na Píních měl vysílat tři osoby. Faráři 
odváděl roční desátek po 1 strychu a 2 věrtelích žita (celkem 
asi 140  litrů) a  stejné množství ovsa. Vše se  vztahovalo 
na odvod z  jednoho domu bez ohledu na  to, že se  jednalo 
o největší grunt s největší výměrou pozemků ve městě. 

Nízké daně a  obrovské hospodářství – to dělalo potíže 
ostatním živnostem a překáželo v rozvoji města. Obec v roce 
1674  shrnula všechny problémy do  dvou dochovaných 
stížností, jednak křivoklátskému hejtmanu, jednak hejtma-
novi krajskému. Předně považovala za  špatné, že vizitační 
komise vyměřila knížeti kontribuce pouze z  jednoho 
osedlého. Statek stál na pozemcích čtyř domů, které kníže 
postupně skoupil: „Z  těch čtyř domův jeden velký vystavený 
dvůr, obzvláštně hospodářství a  dům šenkovní s  velikými 
marštalami pro lidé přespolní učiněno jest.“ Podle komisařů 
měla obec přes 23 osedlých, odevzdávat však musela platby 
ze 30 osedlých. Sedm jich tak doplácela z vlastních zdrojů. 

V  saském domě se  nacházela „nejhlavnější hospoda […], 
takže všickni lidé přes svět pracující a  obchody vedoucí, ano 
i  z  vyššího i nižšího stavu tam se  zůstavují, nocleh mají a my 
všickni na  to se  dívati a  tudy hynouti musíme“. Ostatní 
hospody a další živnosti stály ve stínu, včetně staré hospody 
na  radnici, jíž zásadně klesly příjmy, které se  odváděly 
do pokladny obce. Trpěla i ostatní řemesla a obchody. 

Další důvody k  nespokojenosti se  týkaly chovu dobytka 
a zemědělské činnosti saského komplexu. Ve dvoře se tehdy 
chovalo 10  tažných volů, 60 kusů jalového dobytka, navíc 
zjara se do města přihánělo dalších 20 kusů z jiných saských 
panství. S  tím saský dvůr zabral celou polovinu obecních 
pastev. Vizitační komise přitom oficiálně evidovala pouze 20 
kusů dobytka. Menší hospodářství (chalupu) dal kníže 
vybudovat za Rakovnickou bránou. Tam sídlí dva podruhové 
s  rodinami a kromě dalšího dobytka chovají slepice a husy 

a  užívají obecní pastvy. Stalo se  tak až po  odchodu 
vizitačních komisařů, takže se z chalupy neplatí daně. Kníže 
vedle polností drží i největší zahrady a louky se štěpnicemi, 
navíc, jak řečeno, užívá obecní pastvy. V  případě vojenské 
zátěže s  ubytováváním vojáků požívá knížecí dům další 
svobody. 

Pokud tuto stížnost shrneme, měšťané byli přesvědčeni, že 
takto nastavený systém „nám k  největší záhubě a  ztenčení 
živností našich jest“. Žádali novou vizitaci saského majetku, 
která by vedla ke zvýšení daní pro knížecí dvůr. Dále chtěli, 
aby kníže upustil od  šenkovní živnosti a  snížil počty 
chovaného dobytka. Městu samozřejmě vadilo hlavně to, že 
panské majetky mají své výsady na úkor ostatních obyvatel, 
které šly mimo městské právo, a  obec tak stěží mohla 
uplatňovat své pravomoci. Prosadit tyto nároky však bylo 
velmi obtížné. Odmítal je saský hejtman nedalekého 
buštěhradského panství, jenž měl nad strašeckým majetkem 
dohled. 

Jak vypadal saský dvůr? 
Bohužel nemáme k  dispozici žádné dobové vyobrazení 

města, pouze uvedené popisy a  další písemné dokumenty, 
které nám mohou vytvořit určitou představu. I  když jsou 
známé veduty sasko-lauenburských zámků, dvorů a  statků, 
strašecký majetek do nich zahrnut nebyl. 

Už jsme několikrát uvedli, že dvůr zabíral celou horní 
polovinu severozápadního ostrova domů mezi náměstím 
a dnešní Hálkovou a Havlíčkovou ulicí. Nevíme, jak rekon-
strukce dvora v  padesátých letech 17.  století navázala 
na  starší situaci poničených domů z  třicetileté války, ale 
souvislost se dá předpokládat. V průčelí náměstí jistě vyrostl 
velký objekt, který fungoval jako zájezdní hostinec s velkými 
ubytovacími kapacitami. Jako stavební materiál máme 
doložené dřevo, předpokládat můžeme i  kámen, nejspíše 
opuku. 

Za saským domem se nacházely maštale, a to v rámci města 
s největší kapacitou. Už ze 16. století máme údaje o tom, že 
ve Strašecí byly stáje pro koně jako zázemí pro Křivoklát a je 
pravděpodobné, že bychom je mohli hledat právě za domem 
tehdejšího vysokého křivoklátského úředníka Víta Nosislav-
ského. 

Zajímavé jsou dva inventáře saského domu a  dvora z  let 
1674 a 1675, vypracované knížecím hospodářským úřadem 
v Buštěhradě a Podbořanech. Dozvíme se  z nich o horních 

hostinských pokojích s výbavou, zají-
mavý je údaj o  deseti malovaných 
obrazech. Následuje malá místnost 
s  psacím stolem a  knížecí komora 
s výbavou, stolem, matracemi aj. Pak 
je uvedena pouze informace o dalších 
malých místnostech. Zápisy pokračují 
výčtem různého nábytku a domácího 
a  pracovního nářadí. Končí informa-
cemi o podzimním výsevu obilí (přes 
38 strychů). Nakolik se však můžeme 
o tyto údaje opřít? 

Jan Černý 
(pokračování příště) 

Sasko-lauenburský tolar Julia Františka (1678)
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PŘEDSTAVUJEME

V  březnovém měsíčníku představujeme dalšího šikovného 
mladíka (v NM 2/23 student Max Baldýnský), kterého lze běžně 
potkávat v  místních ulicích. Je mu 18  let, třetím rokem na-
vštěvuje Střední průmyslovou školu Emila Kolbena v Rakovníku, 
obor strojírenství s maturitou. Od  narození bydlí ve  Strašecí 
a  jmenuje se  Filip Bendl. Nějaký čas už ochotně brigádničí 
na různých pozicích pro NKC a kromě toho si přivydělává jako 
skladník ve strašecké pobočce GLS. 

Dosažený výdělek mu však neslouží jen jako přilepšení ke ka-
pesnému. Filip si jím financuje svého poněkud neobvyklého 
koníčka – kulturistiku. Věnuje se  jí velmi opravdově a  v zá-
vodech už dosáhl prvních úspěchů. Aby byl člověk v  něčem 
opravdu dobrý, musí většinou (alespoň dočasně) jinde slevit. 
Častá přítomnost v posilovně příliš neslouží partnerským vzta-
hům a určitá omezení se týkají např. i jídelníčku. 

Filip pravidelně posiluje především v ‚Biosce‘, kde také nabízí 
své trenérské služby. 

Jeho prostřednictvím jsem se  pokusila nahlédnout do  světa 
neuvěřitelně nasvalených, namaštěných borců, které jsem doteď 
znala jen z obálek časopisů. 

V  zimní bundě mi na první pohled jako kulturista vů-
bec nepřipadáš. 

To je jen zdání. Kulturistice se věnuju závodně. Uplynulých 
pět let intenzívně cvičím, resp. posiluju, mám natrénováno. 
Vloni poprvé jsem se  zúčastnil jarní sezóny a  hned jsem 
se stal vicemistrem Čech. 

Myslíš České republiky? 
Ne, závody v kulturistice se dělí na pohárové a mistrovské. 

Ty jsou prestižnější, přičemž každá věková kategorie má tři: 
mistrovství Čech, mistrovství Slezska a Moravy a  nakonec 
mistrovství ČR. To je nejvyšší soutěž, na kterou se postupuje 
z předešlých dvou závodů. Tam jsem vloni byl čtvrtý. 

K  předchozí odpovědi musím doplnit, že mi první místo 
na  Čechách uteklo pouze o  jediný bod, to je nesmírně po-
vzbuzující. Bodování v  kulturistice je odlišné od  jiných 
sportů, tady vyhrává ten, kdo má bodů nejméně. Jsou vlastně 
jakoby trestné. 

Rozumím správně, že tě čeká teprve druhá jarní sezóna? 
Právě se na ni připravuju. Začal jsem závodit až vloni, pro-

tože jsem neměl natrénováno tolik, kolik bych chtěl. Tento-
krát chci stihnout víc soutěží. 

Nejbližší je Mistrovství Čech v kulturistice dorostu a  juni-
orů 2. dubna v Mladé Boleslavi. Sejde se tam asi dvacet zá-
vodníků, docela konkurence. Pokud se umístím do 6. místa 
včetně, kvalifikuju se na mistrovství republiky do Čelákovic. 
Rád bych jel i na některý mezinárodní závod. 

Jsou v kulturistice nějaké kategorie? 
Podle věku a  také podle váhy. Vloni jsem byl dorostenec, 

letos už junior. Trochu nevýhoda být nejmladší mezi star-

šími. Pokud jde o  váhu, coby dorostenec jsem závodil do 
72  kg, teď bych chtěl zkusit kategorii do 77  kg. Aktuálně 
mám 81 kg, něco musím stáhnout. 

Jak se to dělá? 
Míň se  jí a hlavně se nepije. Vloni jsem v den závodu měl 

72 kg a hned druhý den 82 kg. Takhle váha dokáže vystřelit 
po pořádném napití a najedení. Postupně se ale vrátí na nor-
mální hodnoty. Podobně je to i  v jiných sportech, kde 
na váze záleží. 

Existuje horní hranice hmotnosti nebo věku, nad kterou 
nelze v kulturistice závodit? 

Pokud vím, tak ne. Absolutní světové špičky s  největšími 
svaly mají váhu klidně 130 kg. A paradoxně starší kulturisté 
dokážou být výborní i kolem padesátky. Svaly jsou vyzrálejší 
a tělo vypadá celkově lépe než u mladších sportovců. 

Na jakých soutěžích se takoví borci utkávají? 
Úplně nejvyšší kulturistickou soutěží na  planetě je 

Mr. Olympia. Tam se dostanou jen nejlepší z nejlepších. Je 
sen se  tam vůbec propracovat, natož se umístit. V Čechách 
existuje pár lidí, kteří to dokázali. Nejznámější je asi bývalý 
závodník Lukáš Osladil, který před pár lety obsadil 
na Mr. Olympia 8. místo. 

V  amatérské kulturistice, kterou dělám já, je nejvíc mi-
strovství světa. Přes vítězství v  různých mezinárodních zá-
vodech je ale možné získat tzv. profi kartu a mezi profíky 
se tak dostat. 

Který je tvůj mateřský klub? 
 Jsem ve Svazu kulturistiky a  fitness ČR a  závodím za Fit-
ness Hulk Plzeň.  

Písmeno X – ideál všech kulturistů

S trenérem Filipem Grznárem                                                             Foto archiv F. B.
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PŘEDSTAVUJEME

Mým osobním trenérem je bývalý profi kulturista a  bo-
jovník MMA Filip Grznár. 

Popiš, prosím, o co v kulturistice vlastně jde? 
O svalový rozvoj, vyzrálost svalů, o symetrii horní a dolní 

poloviny těla tak, aby se  co nejvíce přiblížila ideálu – 
písmenu X. Tedy široká ramena, úzký pas a  široké nohy. 
Hodnotí se také forma, jak jsou svaly vyrýsované. 

Kulturisté klasicky necvičí, jak tedy probíhá hodnocení? 
Zaujímají se předepsané pózy, je jich celkem osm. Rozhodčí 

sedí pod pódiem a  vybírají ty nejlepší, kteří postupují 
do finále. 

Proč jsou všichni kulturisté stejně lesklí a hnědí? 
Má to nejen estetický, ale především praktický důvod. Na-

třené tělo lépe odráží výsledky tréninku, tedy vyrýsovanost 
a  vypracovanost svalů. K  tomu slouží ta hnědo-oranžová 
barva, která od sluníčka ani ze solárka fakt nepochází. Je vi-
dět jen ve  speciálním osvětlení nad pódiem, jinak působí 
jako úplně černá. Na tělo se nanáší buď normálním válečkem 
nebo se nastříká pistolí. Ženy si navíc upravují obličej, hod-
notí se celková vizáž. 

Jak často musíš trénovat? 
To závisí na  fázích přípravy. Teď, kdy mám právě 7  týdnů 

do  začátku závodů (rozhovor se  udál začátkem února), tré-
nuju 5 – 6 x týdně po hodině a půl. Nejdřív se rozcvičí celé 
tělo a pak přijde na  řadu vždy jen jedna jeho část. Naštěstí 
mám dobré kamarády, kteří mi dělají sparing partnery, čili 
zpětnou vazbu. Konkrétně bych chtěl poděkovat Honzovi 
Bělohradskému, který se mnou absolvuje každý trénink jak 
v přípravě, tak mimo ni. Bez něho by pro mě nebylo možné 
podávat takové výkony. 

Jednou týdně jezdím za  trenérem, který na mě dohlíží, dá 
mi další plán a také se mnou jezdí na závody. Mám rád nad 
sebou kontrolu někoho, kdo je lepší než já a má fůru zkuše-
ností. 

Kulturistice určitě celoročně přizpůsobuješ jídelníček. 
Samozřejmě. Co jím, závisí na  fázích přípravy. Teď před 

závody je to hodně bílkovin, málo sacharidů a  přiměřeně 
tuků. Dort si můžu dát třeba hned po závodech, mám sladké 
moc rád. 

Co tomu říká maminka, když vaří pro celou rodinu? 
Občas se  trochu dohadujeme, ale nic zásadního. Svoji 

stravu prostě mít musím a ostatní jedí něco jiného. Rodina 
mě celkově hodně podporuje, jezdí i na závody. 

Tvůj názor na chemické podpůrné prostředky ve sportu? 
V  profi kulturistice jsou naprosto běžné a  nikdo 

nekontroluje jejich původ ani množství. 
V amatérských kulturistických soutěžích se anti dopingové 

testy dělají, jsou však bohužel cesty, jak je obejít. 
Nemám rád, když se  takové látky u  amatérů a především 

u mladých lidí objeví. Já sám je nepoužívám, ani nechci. 

Prý sám děláš trenéra. 
Udělal jsem si zkoušky a mám tři osvědčení. Trenér kultu-

ristiky, osobní trenér kondičního posilování a instruktor fit-
ness. V  těchto oborech můžu kdekoliv u nás nabízet a po-
skytovat služby veřejnosti. Svoje působiště mám právě teď 
v ‚Biosce‘. 

Jsi samá brigáda…je kulturistika drahý sport? 
Dokud se neobjeví sponzor, musím si všechno platit sám. 

Plat trenéra, vstupy do  posiloven, účast na  závodech, 
speciální stravu, doplňky stravy a  spoustu dalších výdajů. 
Proto chodím na brigády. 

Máš vůbec čas na jiné sporty? 
Na základce mě ke  sportu přivedl pan učitel Mgr. Jiří 

Bouček. Začal jsem s  atletikou a  doteď se  k ní rád vracím. 
Mou srdcovkou je ale basket, i  když při něm nemám moc 
štěstí. Často se  zraním, podvrtnu si kotník nebo tak něco, 
a proto se teď míči raději vyhýbám. 

Hodně rád mám rybaření, perfektně pročistí hlavu. 

Filip Bendl je velký sympaťák, který ví, čeho chce dosáhnout. 
Určitě nejsem sama, kdo mu přeje, aby se  jeho touhy staly 
skutečností. Dělá pro to maximum. 

Lída Faflíková 

Na mistrovství Čech 2022                                                                    Foto archiv F. B.
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Halový turnaj mladších přípravek – 
ročníky 2015 

V  sobotu 21.  ledna proběhl halový turnaj mladších 
přípravek v  hale BIOS v  Novém Strašecí. Turnaje 
se  zúčastnila mužstva Tatranu Rakovník, SK Rakovník, SK 
Senomaty a  Strašecí postavilo dvě mužstva, A  a B. Hrálo 
se  systémem“ každý s každým“ 15 minut. Poté se mužstva 
na  prvním a  druhém místě v  tabulce utkala ve  finále 
a mužstva na  třetím a  čtvrtém místě hrála o bronz. O  třetí 
místo soutěžilo naše mužstvo „B“ s SK Rakovník a zvítězilo 
3:1. 

Ve finále porazilo Strašecí „A“ soupeře z Tatranu Rakovník 
až na  penalty. V  normální hrací době zápas skončil 1:1. 

Na  druhém místě se  umístil Tatran Rakovník, na  čtvrtém 
místě SK Rakovník a  pátá příčka SK Senomaty. Kluci 
ze  všech týmů dostali poháry a  medaile, ze  kterých měli 
obrovskou radost. 

Strašecí „A“ hrálo ve  složení Kristián Gorol, Josef Hůla, 
Daniel Polák, Roman Vakuliuk a Matěj Uher. 

Strašecí „B“ – Lukáš Jonák, Tomáš Jonák, Adam Huml, 
Ondřej Suško, Jan Novák a Eliáš Jurgovski. 

Všechna utkání odřídil rozhodčí pan Ivo Duchoň, za  což 
mu moc děkujeme. 

Trenéři – Martin Hrbek, Jan Kočí, Bohuslav Baďura a David 
Růžička 

Martin Hrbek

Turnaje mladších přípravek v halovém fotbalu

SPORT

Halový turnaj mladších přípravek – 
ročníky 2014 

V  sobotu 28.  ledna se Strašecí účastnilo halového turnaje 
v Rakovníku pod názvem“ Readoby Tour“. Původně se mělo 
hrát ve dvou skupinách po  čtyřech mužstvech, ale v  týdnu 
před turnajem mužstvo Sokol Hrdlív oznámilo, že na turnaj 
nedorazí z důvodu onemocnění svých hráčů.  

Pořadatel turnaje pan Bedřich Koch se marně snažil najít 
náhradu, a tak se hrálo systémem „každý s každým“. Turnaje 
se  zúčastnila mužstva SKP Rakovník modrý, SKP Rakovník 
oranžový, SK Pavlíkov, SK Kročehlavy, SK Rakovník, SK Se-
nomaty a Sokol Nové Strašecí. 

Naši kluci postupně vyhráli všechny zápasy a  turnaj 
s  přehledem ovládli. Nejlepším hráčem turnaje byl zvolen 
David Hrbek z Nového Strašecí. Kluci si kromě poháru pro 
vítěze a zlatých medailí z Rakovníka odvezli i pár sladkostí. 

Mužstvo hrálo ve  složení – Vojtěch Vondra, Bohuslav 
Baďura, Marek Budinský, David Růžička, David Hrbek, Adam 
Haužvic a Filip Fabinger.  
Trenéři – Martin Hrbek, David Růžička 

Martin Hrbek

Mladší přípravka 2015                                                                                                                                                                                                                           foto archiv M. H.

Turnaj Readoby Tour Rakovník                                                  Foto archiv M. H.
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SPORT

Halový turnaj mladších přípravek -
ročníky 2014 

V  neděli 5.  února se  Strašecí přihlásilo do  Rakovníka 
na druhý turnaj „Readoby Tour“. Hrálo se ve dvou skupinách. 
Strašecí bylo nalosováno do  skupiny „A“, kde jsme hned 
první zápas vyhráli nad Velkou Dobrou 5:0. 

Druhý zápas jsme sehráli s  favoritem turnaje SK Kladnem 
a po výborném výkonu všech hráčů jsme zvítězili 3:2. 

Poslední zápas ve  skupině jsme remizovali s  týmem SKP 
Rakovník modrý 1:1. 

Skupinu „A“ jsme tak vyhráli a  postoupili do  „zlaté 
skupiny“, kam z obou skupin postoupily mužstva na prvních 
dvou místech. Z naší skupiny postoupilo z druhého místa SK 
Kladno a  ze  skupiny „B“ SKP Rakovník oranžový a  SK 
Pavlíkov. 

První zápas ve  finálové skupině jsme porazili SK Pavlíkov 
těsně 2:1. 

V  posledním zápase nám k  celkovému vítězství v  turnaji 
stačila s  SKP Rakovník oranžový remíza, ale kluci po  bez-
vadném výkonu neponechali nic náhodě a jasně zvítězili 5:0. 

Tímto jsme podruhé v řadě jasně ovládli kvalitně obsazený 
turnaj Readoby Tour a do Strašecí přivezli další trofej. Druhé 
místo obsadilo mužstvo SKP Rakovník oranžový a  třetí 
skončilo mužstvo SK Kladno. 

Mužstvo hrálo ve  stejném složení jako první turnaj 
Readoby Tour. 

Trenéři – Martin Hrbek, David Růžička a Bohuslav Baďura 
Za všechny trenéry bych chtěl všem klukům jak ročníku 2014, 

tak i 2015, které trénujeme, poděkovat za  skvělé výkony 
na turnajích. Je vidět, že naše práce s dětmi má smysl. 

Díky také rodičům za výbornou podporu při turnajích. 

Martin Hrbek 

Turnaj Readoby Tour Rakovník 5. února                            Foto archiv M. H.
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UPOUTÁVKY

Domov seniorů Nové Strašecí, 
Město Nové Strašecí a Šance 
1.3. 2023 v 9.00 hod. jídelna DS 
Senioři POSEZu budou tvořit velikonoční výzdobu, 
přijďte nám pomoci, popovídat si i zazpívat. 
15.3.2023 v 9.00 hod. jídelna DS 
Vítání jara, příprava osení na Velikonoce s historií 
novostrašeckých loupežníků 
29.3. 2023 v 9.00 hod. v jídelna DS 
Jarní posezení u kávičky 
Beseda o zdravotních potížích seniorů – ortopedie 
(Šance)
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INZERCE, UPOUTÁVKY

Prodej slepiček 
Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá, Domi-
nant všechny barvy, Green Shell-typu Araukana a  Dark 
Shell-typu Maranska, cena od 249 Kč/ ks  

Prodej: 12. března v 11.20 hod. u Městské galerie V. Olivy 
Doporučujeme slepičky objednávat! 

Výkup králičích kožek - cena dle poptávky, 
doprava 189 Kč za celý nákup. 
Info: Po-Pá 9 -16 hod, tel. 601 576 270, 728 605 840 
www.drubezcervenyhradek.cz

http://www.drubezcervenyhradek.cz
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Dne 3.  března tomu bude 20  let, kdy 
tragicky zahynul náš syn Milan Chudý. 

Stále vzpomínají maminka Jana, sestra 
Karla s rodinou, sestra Jana s rodinou.

Dne 5.  března uplyne 20  let, co nás 
opustila Martina Hartmanová. 

S  láskou vzpomínají, rodiče, děti, bratr, 
manžel.

Osud ti nedopřál s  námi déle být, ale 
v našich srdcích budeš navždy žít. 

Dne 5. března uplynou 3 roky, kdy nás 
navždy opustil pan Václav Brejník. 

S láskou vzpomíná manželka s rodinou. 

Dne 6. března uplyne 5 let od úmrtí 
pana Františka Matějovského 
z Rudy. 

Stále vzpomínají manželka, dcera a syn 
s rodinami.

Dne 7. března by oslavil 80 let  
Dr. Jaroslav Hlína a 18. března uply-
nou 3 roky, co nás navždy opustil. 

Stále vzpomíná manželka Hana, syn 
Petr s rodinou a ostatní příbuzní. 

Těžké bylo s tebou se loučit, těžké je bez 
tebe žít. 
Láska a vzpomínky smrtí nekončí, 
v našich srdcích tě stále budeme mít. 
Dne 13. března vzpomeneme 1. výročí 
úmrtí našeho drahého manžela, tatín-
ka, dědečka a pradědečka pana 
Rudolfa Ryssa. 
Vzpomínají manželka Libuš, syn Martin 
s rodinou, dcera Lenka s rodinou a dcera 
Libuš, vnoučata a pravnoučata.

Dne 19. března uplyne 18  let, kdy nás 
navždy opustila paní  
Zdenka Husáková. 

Kdo jste ji znali a měli rádi, vzpomeňte 
s námi. Dcera s rodinou.

Dne 21. března uplyne 2. výročí 
od úmrtí pana Josefa Ziky. 

Stále vzpomínají synové, vnučka 
a sourozenci s rodinami.

Dne 21. března uplyne 17  let, kdy nás 
navždy opustil pan Jiří Lansdorf. 

Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi. 
Manželka, dcera a syn s rodinami.

Dne 26. března uplyne 5 let, co nás  
navždy opustila paní Marie Junová. 

Vzpomínají dcery s  rodinami, vnoučata 
a pravnoučata. 

Kdo jste ji znali, vzpomeňte s námi.
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KALENDÁŘ AKCÍ
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E-mail: novostraseckymesicnik@seznam.cz 

Realizace: funprint.eu

Novostrašecký masopust 2023 ve fotografii

       Foto Ivana Rezková a Lenka Pelcová

http://funprint.eu
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